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Var du med i föreningen på 
1900-talet? Hur var det på 
årsmötena? Vad gjorde ni? 
Och har 
du bilder 
från förr? 

Vi planerar ett bildspel med 
minnen från svunna tider. Hur 
var det på 70-, 80- och 90-talet? 

Finns bilder från första Euro-
peiska Mästerskapet på Balders-
näs? Var du med på första fort-

bildningsomgången år 
2000? Eller har du 
bilder från något 

Nya styrelsen

Lerum får starta 

treårig utbildning
Tredje gången gillt! Nu blir 
Lerums hovslagarutbildning 
treårig. Därmed leder den 
fram till att bli av Jordbruks-
verket godkänd hovslagare 
och planen är att låta eleverna 
göra sitt gesällprov som 
examen.

Lerums hovslagarutbildning 
har utbildat hovslagare sen 2010. 
Två gånger tidigare har man an-
sökt hos Myndigheten för 
yrkeshögskolan om att få bli tre-
årig, men fått avslag.

Men e!er en tredje ansökan 
"ck Lerum till slut ja. 

– Jag är så glad att vi nu äntli-
gen är med i matchen, säger Le-
rums utbildningsledare Avichai 
Arbiv och beskriver att det hit-
tills har känts som om Lerum 
med sin tvååriga utbildning, har 
varit lite utanför. 

Nu är hans mål att tillsammans 
med BYS och SHF bygga upp en 
gedigen utbildning. Det tredje 
året kommer att fyllas med mer 
teori kopplad till forskning, men 
ska varvas med mycket praktik 
för att eleverna ska bli duktiga på 
hantverket. Det blir #er studie-
besök och även planeras ta till-

baka utlandspraktik i ett samar-
bete med Erasmus+, ett program 
som sy!ar till att främja interna-
tionellt samarbete inom utbild-
ning.

– Storbritannien har blivit lite 
svårare e!er Brexit, men vi har 
goda kontakter med bland annat 
Danmark, Tyskland, Schweiz 
och Spanien, berättar Avichai 
Arbiv.

Det tredje året ger också möj-
lighet att utbilda elever till att ta 
gesällbrevet som examen och det 
kommer också att ge eleverna 

möjlighet att kunna bli av Jord-
bruksverket godkända hovsla-
gare. 

– Det viktigaste för mig är att vi 
ska fortsätta anstränga oss för att 
utbilda hovslagare som ska kunna 
jobba på heltid. Vi vill att de ska 
vilja utveckla sig och få en stark 
yrkesidentitet, en tillhörighet i 
hovslagarkollektivet. Bli en del av 
familjen! säger Avichai.

Han öser beröm över de hovsla-
gare som ställer upp som lia- 
värdar.

– Utan dem skulle vi aldrig ha! 
så många duktiga elever genom 
åren.

De som tidigare gått och nu 
går Lerums tvååriga utbild-
ning, vad händer med dem?

– Många har redan sökt eller 
gått tilläggsutbildning på BYS 
eller SHF:s fortbildning. Men 
om det skulle visa sig att det "nns 
ett behov så kommer vi i Lerum 
de"nitivt att ansöka om att få 
starta tilläggsutbildning, säger 
Avichai Arbiv.

Den treåriga utbildningen 
förväntas starta hösten 2024.

 Lisa Olsson

Fantastiskt vilken uppslut-
ning det har blivit på SHF:s 

satsning Sverigeturnén!

Under de senaste månaderna 
har vi besökt cirka 15 platser 
runt om i Sverige för att 
informera om föreningen och 
Mikael Westberg har föreläst 
om ”hovens form och 
funktion – såväl barfota som 
med skor”.

Trä$arna har varit välbesök-
ta av både hästägare och 
hovslagare.

Och till alla er som svarade 
på enkäten vi skickade ut i 
höstas vill jag rikta ett stort 
tack! Det kom in många 
tankar och idéer som styrelsen 
ska jobba vidare med.

Men det kom också önske-
mål om sådant som redan 
"nns, till exempel försäkrin-
gar, hovvårdsavtal. Är du 
osäker på vad som gäller med 
försäkringar eller e!erlyser ett 
dokument kan du alltid 
kontakta kansliet via mejl eller 
telefon.

Nu ser vi i styrelsen fram 
emot en vår med årsmöte, en 
sommar med SM i hovslageri/
smide på Strömsholm och ett 
höstmöte i Stockholm.

Däremellan planeras det, 
bland mycket annat, #er 
hovslagarträ$ar som riktar sig 
till er yrkes-
verksamma 
hovslagare.

Väl mött 2024!
Mikaela 

Hallstedt 
Ordförande

Tack för alla 

goda tankar  

i enkätsvaren

Ordförande har ordet

Här är lagen som tävlar i lag-VM 2024
HEJA SVERIGE! Lördag 10 februari 
hölls landslagsuttagning på BYS. 
I landslaget 2024 ingår från vänster 
Siddy Johannsdotter, Tobias Nils-
son, Timmy Hoas, Martin Roos 
och reserv Henrik Jansson. 
Lärlingslandslaget består av Malin 
Larsson, Ida Rofors, Carl Magnus-
son, Sebastian Lago och Isabella 
Mattsson. Domare Daniel Sahl står 
längst till höger. 

UTBILDNINGS-
LEDARE. 
Avichai 
Arbiv.

”Vi ska fortsätta 
anstränga oss för att 
utbilda hovslagare 

som ska kunna  
jobba på heltid”



I höstas "ck alla medlemmar 
chans att svara på ett antal 
frågor från styrelsen i en 

digital enkät. 176 medlemmar 
svarade på enkäten. Flera av 
frågorna var så kallat öppna 
frågor, det vill säga den svarande 
kunde själv formulera sina svar.

Frågan ”Vilka frågor tycker du 
är viktiga att SHF arbetar med 
för medlemmarnas räkning” gav 
många svar.

Svaren kan delas in i ett antal 
olika ämnesområden, som syns 
här intill. En del av det som e!-
erfrågas arbetar styrelsen redan 
med.

Många av dem som svarat vill 
att SHF ska arbeta med 
försäkringar. Som medlem 
(Fullvärdig och företagsmedlem) 
omfattas man redan i dag av 
ansvars- och olycksfallsförsäk-
ring, rättshjälp och professions-
ansvarsförsäkring.

Genom SHF kan man dess–
utom till förmånligt pris själv 
välja att köpa till en rad 
försäkringar som till exempel 
sjukvårdsförsäkring, inkomst-
bortfallsförsäkring och barn-
försäkring med #era.

Hjälp med prissättning
Flera e!erlyser också hjälp 

med prissättning. År 2020 tog 
styrelsen fram en beräkning av 
en hovslagares genomsnittliga 
månadslön. Beräkningen skulle 
användas i ett försäkringsärende. 
Styrelsen håller för närvarande 
på och uppdaterar si$rorna. 
Skicka ett mejl till kansliet om 
du vill ha sammanställningen. 
SHF får inte gå ut med rekom-
menderade priser och prislistor. 
Det klassas i så fall som kartell-
bildning och är förbjudet enligt 
lag. I Sverige råder fri pris-
sättning och det är upp till var 
och en vad man vill ta betalt.

Många e!erlyser mer kun-
skapsspridning bland hästägare. 
Den Sverigeturné som pågått ett 
tag är exakt detta. Hovslagar-
mäster Mikael Westberg och 
styrelseledamot Magnus Bork-
ing har kuskat land och rike runt 
i ett par månader och hållt 

föreläsningar för hästägare.
Nedan följer utdrag ur enkäten 

med utgångspunkt i frågan ”Vil-
ka frågor tycker du är viktiga att 
SHF arbetar med för medlem-
marnas räkning”. Vi har låtit AI-
tekniken Chat GPT samman-
fatta vad de svarande tycker är 
de viktigaste frågorna för sty-
relsen att arbeta med. 

Under varje rubrik kommer 
AI:ns korta sammanfattning av 
inkomna svar. Däre!er följer ett 
antal valda kommentarer i äm-
net ur enkäten.

Följande frågor har de svarande 
ansett vara viktiga:

Informations- och  
kunskapsspridning
– Sprida information om vikten 
av att anlita utbildade hovsla-
gare.
– Informera hästägare om yrkets 
innebörd och arbetsområden.
 – Utbildning och information 
riktad till hästägare.
Exempel på kommentarer: 

Gillar starkt informations–
turnén! Bra initiativ.

Information ut till kund/
allmänheten om vikten av att 
använda sig av utbildade hovsla-
gare.

Utbildningar och ökad 
förståelse för den kunskapsnivå 
som en godkänd hovslagare sit-
ter på. Framförallt gentemot 
hästägare men även veterinärer.

Skulle vilja få ut mer info om 
vad vi som hovslagare jobbar 
med till hästägare typ clinics till 
hästägare.

Bemötandet av barfotatrenden 
(kastas skit på hovslagarna av 
barfotaverkarna).

Att anlita en utbildad hovsla-
gare.

Adekvat information till 
djurägare.

Information om föreningen 
och medlemmar ”utåt”. Utbild-
ning/kurser/clinics.

Djurhälsa. Informera djurägare 
om vikten av utbildning. Fokus 
på hästen.

Information till hästägare 
varför man ska använda utbil-
dade hantverkare.

Många förslag och idéer i höstens enkät

UTBILDNING. Aktuell informa-
tion gällande block i SHF:s 
fortbildning "nns löpande 
på hemsidan.

För att få delta måste du 
först ha gått Block 1. 
Priserna sänktes i höstas 

med 1000 kr per block, både 
för medlemmar och icke 
medlemmar. 

Vill du gå block 4 och/eller 
5 så anmäl dig till kansliet: 
kansliet@
hovslagareforeningen.se

Anmäl dig till block 4 och 5

Plan för blockutbildningen
Block 4: Balansering och korrigering 20-21 april

Block 5: Fölkorrigering 1–2 juni

Block 7: Hovsjukdomar augusti-september

Block 3: Behörighet, smittskydd våren 2025  

Block 6: Hovreparationer våren 2025  

Examen: juni eller augusti 2025 

SHF delar ut gesällbrev

Utbildning och fortbildning
– Kontinuerlig utbildning och 
fortbildning för att höja 
kunskapsnivån. 
– Vidareutbildning för medlem-
marna.
Exempel på kommentarer: 

Att hålla hovslagarkåren upp-
daterad om nyheter och forsk-
ning och erbjuda bra möjligheter 
till det genom föreläsningar och 
kurser.

Sammankomster med utbild-
ning för medlemmar

Fortsätta med små trä$ar här 
och var i Sverige med inslag av 
någon typ av fördjupning kring 
vårt yrke.

Bra utbildning för hovslagare. 
Hästens biologi. Djurhälsa och 
god djurhållning. Hantverks-
skicklighet är grundläggande för 
god hovvård och djurhälsa. Se 
till att hovslagare som erbjuder 
sina tjänster har god utbildning 
och även är auktoriserade. 

Samarbete med skolor
– Samarbeta med utbildnings-
skolor för att säkerställa hög 
standard och liknande kun-
skaper hos eleverna.
– Jämna utbildningskrav och 
höja kvaliteten på eleverna.
Exempel på kommentarer: 

Tävlingar, höjda krav på ut-
bildningarnas examination

Hårdare antagningskrav till 
skolorna. Dels hästvana, dels fy-
sisk förmåga.

Samarbeta med skolor för att 
eleverna får samma utbildning 
och kunskaper.

Titel och legitimation
– Sträva e!er att få titeln ”hov-
slagare” skyddad.
– Arbeta för att legitimation ska 
krävas för att utöva yrket.
Exempel på kommentarer: 

Titeln ”hovslagare” = strängare 
krav. 2. Att JBV anpassar sina 
krav på godkännande till EFFA

Fortsätta höja status för yrket, 
lobba för en legitimation

Krav på utbildning för att få 
verka och sko hästar.

Statusen på yrket i sin helhet.

Hållbar utveckling av yrket
– Undvika överetablering av 
hovslagare och bibehålla 
statusen för yrket.
– Strategiskt arbete för att få 
branschstatus i Sverige.
Exempel på kommentarer: 

Att utveckla föreningen så att 
den får en branschstatus i 
Sverige.

Att arbeta fram en strategi för 
att kunna vara en branschcerti-
"erad organisation i Sverige

Att det inte ska bli en övereta-
blering av hovslagare e!ersom 
att skolorna bara sprutar ut 
elever.

Undersöka marknaden och 
behovet av nya hovslagare

Att stoppa massproduktionen 
av hovslagare. Vi har en allvarlig 
situation av konkurrens. Elever-
na invaggas i en falsk för-
hoppning om att det råder hov–
slagarbrist och e!er tre års 
studier kommer de ut i arbets-
löshet. Dessutom talas det aldrig 
om psykisk ohälsa, om vilka 
svårigheter man ställs inför i 
praktiken, stresshantering, kon-
#ikthantering o.s.v.

Vad är anledningen till att så 
stor del av ny utexaminerade 
avslutar sin karriär i förtid?

Att kunna få ett ännu större sa-
marbete och samspel mellan 
veterinär och hovslagare.

Sund konkurrens

Samarbete och  
sammanhållning
– Främja samarbete inom bran-
schen.
– Skapa möjligheter för med-
lemmarna att trä$as och utbyta 
erfarenheter.
Exempel på kommentarer: 

Vi bör vara kollegor inte kon-
kurrenter.

Sammanhållning i kåren

Kundbemötande  
och kommunikation
– Utbildning och stöd för med-
lemmarna i att hantera kundbe-
mötande och kommunikation.
– Informera hästägare om vik-
ten av att förbättra arbetsmiljön 
för hovslagare.
Exempel på kommentarer: 

Arbetstrygghet, vara en stötte-
pelare som medlemmar kan 
vända sig till med frågor/prob-
lem som uppstår i jobbet (svåra 
hästar, aggressiva hästägare etc)

Informera hästägare vad det 
betyder att man är en av jord-
bruksverket godkänd hovsla-
gare.

Kundbemötande. Hur blir vi 
bemötta av våra kunder? Hur 
hanterar vi det? Hur ska vi be-
möta dem? Pratade med en ung 
relativt nyutbildad kille för några 
veckor sedan, som redan lagt av 
som yrkesverksam delvis på gr-
und av detta?

Ekonomi och lönsamhet
– Diskussion om prissättning och 
att informera hästägare om kost-
nader för bibehållen lönsamhet.
– Utbildning om företagsekono-
mi och ekonomisk planering.
Exempel på kommentarer: 

Förhandla fram bra avtal med 
leverantörer på skor och söm!

Förklara hur viktigt det är att ta 
betalt

Hjälp med ekonomikalkyler
Just nu känns det som att priset 

på hovslagare och vad vi tar be-
talt för/inte tar betalt för blivit en 
hetare diskussionspotatis för de 
kunder som jagar kronor. Kan-
ske en uppdaterad norm för vad 
en hovslagare har för utgi!er 
kontra hur mycket den klarar av 
att arbeta, tid i bilen, en tappsko 
till exempel kostar i både tid, mil 
och material. Hästägarna borde 
bli mer upplysta.

Prissättning e!er in#ationen

Försäkringar
– Erbjuda bra försäkringsmöj-
ligheter för medlemmarna.
– Skydda medlemmar vid even-
tuella skador eller anklagelser.
Exempel på kommentarer: 

Bra försäkringar så man kän-
ner sig skyddad om nått skulle 
hända vid skada på sig själv eller 
anklagad av kund till exempel.

Ansvars och olycksfalls-
försäkring. Eventuellt någon 
form av pensionssparande.

Övriga frågor i enkäten berörde 
arbetsmiljö, sexuella trakasserier 
och barfotaverkare. Dessa äm-
nen kommer att tas upp längre 
fram.  Lisa Olsson

KUNSKAPSSPRIDNING.  Vikten av att informera hästägare om varför de 
ska anlita en utbildad hovslagare lyfts fram av många. Någon 
berömmer också den pågående Sverigeturnén, som ligger helt i linje 
med mångas önskemål. Bilden är från Dingle där ett hundratal 
besökare lyssnade på hovslagarmäster Mikael Westberg och 
styrelseledamot Christian Martinius den 1 februari. Turnén fortsätter!

GESÄLL- OCH MÄSTARBREV. Vill du 
ta emot ditt gesällbrev i 
goda vänners lag och under 
festliga former? 
SHF har nu som bransch-

organisation fått godkänt av 
Hantverksrådet att framöver 
ha möjligheten att dela ut 
gesäll- och mästarbrev 
under årsmöteshelgen.  
Vill du ta emot ditt gesäll-

brev på årsmöteshelgen så 
fyller du i ”Hovslagare-
föreningens årsmöte” i rutan 
för vald ort i gesällbrevsan-
sökan. 

Om du ansöker via webben 

”Jag önskar få mitt gesäll-
brev utdelat på följande ort”. 
I rullisten väljer du ”Annat, 
kommentar”. I rutan för 
kommentar skriver du 
”Hovslagareföreningens 
årsmöte”.

sista datum för ansökan för 
att hinna få sitt gesällbrev 
under årets årsmöte. Ett 
sådant datum är ännu inte 
fastställt när dessa 
medlemssidor görs.

SÖK I GOD TID! För den som vill 
kommer det fortfarande att 
vara möjligt att ansöka om 
att få ta emot sitt gesällbrev 
i Blå Hallen i Stockholms 
stadshus. Ansökan med 
kompletta handlingar ska då 
vara hos Hantverksrådet i 
Leksand senast den  
1 augusti. 
För mästare gäller att Hant-

verksrådet måste ha beviljat 
ansökan om mästarbrev 
innan 1 augusti.

Då antalet platser i Blå 

ingen garanti om att få en 
plats där. I första hand går 
platserna till boende i Stock-
holm. Hur övriga platser ska 
fördelas är inte bestämt.

tackat ja till inbjudan en 
plats. Många missade dock 
att tacka ja till den mejlade 
inbjudan. Håll koll i mejlkor-
gen och även i skräpmejlen, 
så inbjudan inte hamnar där.

1 augusti för Blå Hallen

Mall för avtal 

med kunder
HOVVÅRDSAVTAL. Någon har  
i enkäten efterlyst mallar för 
samarbetsavtal med kunder  
”så man tydligt kan komma 
överens om vad som förväntas 
utöver lagar och regler”. En 

hittar den på hemsidan under 

ett Hovvårdsavtal.  

Vi gratulerar 
vår nya 
mästare, Jens 
Holmqvist 
Lindberg, som 
nyligen klarat 
sitt mästarprov 
och av 
Sveriges 
Hantverksråd 
beviljats sitt 
mästarbrev!

STIPENDIAT.   
Susanna Falk 
belönades för sitt 
examensarbete.

Vi gratulerar 
också Susanna 
Falk, som 
belönades 
med ett års 
gratis medlem-
skap i SHF för 
bästa exa-
mensarbete 
på BYS, en 
uppsats om 
spatt. 

MÄSTARE.   
Jens Holmqvist 
Lindberg.

STORT GRATTIS! 



Prognosen ofta god 

med rätt skoningsplan
FRÅGA: En kunds häst har 
e!er klinikbesök fått en bak-
hov röntgad där det visat sig 
vara en hovbensfraktur typ 1. 
Kan du förklara mer ingående 
vad det innebär (typ av skada, 
framtida hållbarhet och så vi-
dare). Hur ska man sko hästen 
för att hjälpa hästen på bästa 
sätt? Typ av beslag? 
     Mvh Mikaela

SVAR:  Vad det gäller frakturer 
på ett hovben så typas de in 
från 1–7, som beskriver place–
ring av frakturen och om den 
går in i led eller inte. 

Just vid uttrycket hörnstöds- 
fraktur så blir det lite miss-
visande då det vid den delen 
av hoven är mest brosk och 
inte fast ben. Om det var fast 
ben där skulle inte hoven kun-
na vara #exibel i trakten. Så jag 
gissar att vi är på en typ 1 frak-
tur som är längs hovbensgre-
narna och inte går in i led. 

Den som kallas typ 7 och sit-
ter längst bak på hovbenet är 
en fölfraktur som inte är helt 
ovanlig. Den brukar dock läka 
med ett par veckors vila. (Se  
frakturerna på bilden ovan)

Vad det gäller hovbensfrak-
tur typ 1, 2, 3 och 5 så kan de 

hjälpas av beslag och vila. Typ 
4 och 6 brukar vara lättast när 
det gäller att ta bort fragment-
en genom kirurgi. Vissa typ 4 
kan skruvas. Men man kom-
mer väldigt långt med skoning 
och konservativ behandling. 

Man behöver en ringsko och 
minst fyra kappor för att kun-
na "xera en hov på ett bra sätt. 
De första fyra veckorna kom-
bineras beslaget även med ett 
plastgips med gipsbyte e!er  
två veckor. 

Plastgips begränsad tid
Anledningen till att man inte 

har plastgips längre period än 
så är för att hoven kontraheras 
mer av plastgips än med sko, 
vilket i sig kan skapa hälta län-
gre fram i konvalecensen. Se-
dan är det skoperioder på  fyra 
veckor fram till vecka tolv, då 
ny röntgen tas. 

Ser allt bra ut på röntgen så 

kan man börja lägga in skritt-
motion, dock fortsatt med 
frakturbeslaget (ringsko  fyra 
kappor). Ny röntgen e!er sex 
månader. Samma där, om allt 
ser bra ut så kan traktkapporna 
tas bort men fortsatt ringsko, 
fortfarande med fyra veckors 
skoningsintervall, i  upp mot 
10–12 månader innan man går 
över till normalt beslag igen. 

Olika prognoser
Med den skoningsplanen så 

är prognosen mycket god för 
att komma tillbaka till fullt ar-
bete. Även om man har en 
frakturlinje upp mot led så är 
prognosen god. Är det #era 
frakturlinjer upp mot led så är 
prognosen mycket sämre.

Om man inte vet hur kap-
porna skall placeras så bör 
man remittera till någon som 
har den reella kompetensen. 
En felaktig sko/kapplacering 
kan ha en negativ inverkan på
frakturens läkningen.

Henrik 
Jansson 

FWCF
Hovslagar-
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HOVBENSFRAKTURER TYP 1 TILL 7. 
Typ 1 (I). En icke artikulär fraktur (involverar ej leden). Går från sulgränsen och genom en hovbensgren.
Typ 2 (II). Artikulär fraktur. Går från sulkant och upp i hovled.
Typ 3 (III). Sagittal fraktur delar hovbenet i mitten.
Typ 4 (IV). Fraktur av processus extensorius. Hovbenets övre kant där långa tåsträckar-senan fäster in. 
Förekommer ofta bilateralt och är då oftast kopplad till en tillväxtrubbning i hovbenet.

Typ 6 (VI). Chipfrakturer. När en del längs sulkanten sprängts bort. 
Typ 7 (VII). Fölfraktur i bakre delen av hovbenet.
 

”Är det !era  
frakturlinjer upp mot 
led så är prognosen 

mycket sämre”

Foto: Henrik Jansson

Hallå där...
Sanna 
Arrnäs som i 
ett examens-
arbete på 
BYS försökt 
ta reda på hur 
dagens hov–
slagare mår. 

Varför valde du det ämnet?
– Jag hörde av hovslagare 
runt mig att många slutar 
sko inom fem år efter 
examen. Men hur kommer 
det sig att det gamla gardet 
orkar sko i 40 år? Det gjorde 

Hur gjorde du?
– Jag formulerade ett antal 
frågor som jag lade ut i 
facebookgruppen Yrkesar-
betande  hovslagare och i 
gruppen Kvinnliga hovsla-
gare. 186 personer valde att 
svara. Av de som svarade 
var 68 procent kvinnor och 
90 procent uppgav sig vara 
aktiva hovslagare. De 
slutsatser man kan dra av 
materialet är hur just dessa 
186 mår. 
Vad framkom?
– När det gällde frågor om 
fysisk ork svarade nästan 
var femte att de känner sig 
trötta eller svaga och 
otillräckliga. När det gäller 
återhämtning svarade var 
fjärde att de har svårt att 
ladda batterierna eller att de 
aldrig känner sig utvilade. 
Drygt var fjärde svarade att 
de har sömn-svårigheter. 
   17 procent av de svarande 
känner av höga krav, press 
och stress. Av dessa svarar 
6,6 procent att ”Det mesta 
känns krävande och väcker 
starkt obehag och stress”.
På frågan ”hur stressad 
känner du dig i vardagen? 
svarade 17 procent att de är 
mycket stressade. Av dem 
svarar fem procent att 
jobbet påverkar privatlivet 
kraftigt.
Vad tar du med dig ut i 
arbetslivet av det du såg i 
din undersökning?
– Att vara noggrann med 
mitt eget mående. Jag vill 
jobba med det här resten av 
mitt arbetsliv. Det gäller att 
sätta gränser och att inte ha 
bråttom med att bygga upp 
min kundbas och inte ha 
bråttom i mötet med kund 
och häst. Att ta sig tid.


